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Laudato si, přednáška, listopad 2018 

Pochválen buď, můj Pane, za 25 let Biskupského gymnázia. 

 

Dvacet pět let je pěkná doba, zvláště když se během ní vykoná kus dobré práce. 

Chci připomenout v této souvislosti jméno žďárského faráře ThDr. Aloise Učně, 

který stál u zrodu biskupského gymnázia, protože dal podnět k jeho založení. 

Pro mě osobně je těchto 25 let také významných, protože je to doba, po kterou 

se věnuji sociální nauce církve. V době založení biskupského gymnázia jsem 

pracoval v komunální politice, všechno bylo nové, všechno se měnilo a já si 

kladl otázku, jakými zásadami se mám při své práci řídit, jaké je vlastně moje 

poslání. Tehdy jsem se seznámil se sociální naukou církve a doslova jsem zíral, 

že vlastně mnoho odpovědí na moje otázky je hotovo. Dnes vím, že to tak 

jednoduché není, že sociální nauka se vyvíjí, jak se mění společnost a její 

potřeby. Když se řekne církev, tak si většina lidí vybaví kostel a v něm 

bohoslužby. Když bude v televizi nějaká zpráva o církvi, tak ilustrační záběr 

bude z bohoslužby a hlavně s kadidlem. Tak jak lidé vnímají církev, tak televize 

vysílá a platí i obráceně, že jak televize vysílá, tak lidé vnímají církev. O sociální 

nauce se nemluví ani v církvi, ani mimo církev, a říká se, že je to jedno z nejvíc 

utajených tajemství církve. Položme si otázku: proměnilo evangelium 

společnost? Je něco, co ještě chybí po dvou tisíciletích evangelizovat? Jaké jsou 

nové děje v moderní společnosti, které potřebují inspiraci Ježíšem? V čem je 

Ježíšovo učení nové a revoluční? Proč jsem přednášky nazval Ježíšova 

revoluce? Když čteme evangelia jako celek, zjistíme, že většina věcí se točí 

kolem společnosti. Ježíš se nevěnuje kultu a uspořádání bohoslužeb, ale 

vztahům mezi lidmi. Ano, modlí se a učí učedníky modlit se a při poslední 

večeři říká „to konejte na mou památku“. Ale tuto větu můžeme chápat i tak, 

abychom odevzdávali jako on své tělo a svou krev za záchranu druhých lidí (o 

tom jednou kázal kapucín a biskup Jiří Paďour). Sešli jsme se, abychom 

společně mluvili o encyklice papeže Františka Laudato si (dále jen LS).  LS je 

nové čtení evangelia, které naše doba potřebuje. Proč se scházíme osobně, face 

to face? Nestačí poslat přednášku emailem, dát na facebook nebo publikovat v 

časopise? To všechno jde, ale dnes je potřeba hledat možnosti osobního setkání. 

To, že se tu vidíme, je na prvním místě. Osobní setkání dnes už chybí i v 

rodinách, v politických stranách, ve farnosti. LS je zelená encyklika, která 

životní prostředí dává do souvislosti s vírou v Boha a uspořádání lidské 

společnosti. Společnosti věnuje katolická církev zvýšenou pozornost již 126 

roků ve své sociální nauce. A LS je poslední dokument právě sociální nauky 

církve. Co se děje na naší planetě Zemi, když papež píše s nevídanou 

naléhavostí mnohastránkový dokument o životním prostředí? Je to Duch svatý, 

který provází sténání stvoření a chce, aby křesťané slyšeli, protože toto utrpení 

celého stvoření je do velké míry způsobeno námi, lidmi této doby. Zlý duch říká: 

tak hrozné to přece není, příroda si se vším poradí sama, máte přece právo čerpat 
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z jejího bohatství. Papež nás upozorňuje na náš hřích osobní a kolektivní. Celý 

svět je dar, o který máme pečovat, využívat jej a zachovat pro budoucí generace. 

Máme dost schopností vyvíjet nové, šetrné technologie, ale my nechceme, 

stavíme se proti Bohu. Než se dostaneme k vlastní encyklice, podívejme se 

trochu na Ježíšovo poselství, jak je známe z evangelií. Všimněme si, že Ježíš nic 

nenapsal, učil kázáním a gesty, skutky. Do budoucna Ježíš odkazuje na Ducha 

svatého - neznámého, tajemného garanta, který nás, budoucí lidi, uvede do celé 

pravdy. To se nestane bez lidského přičinění, ale ve spolupráci s naší usilovnou 

snahou o porozumění Ježíšovi. A ještě podstatná skutečnost: Ježíš nenabízí 

nauku, ale sám sebe. Ježíš je totožný se svojí naukou. 

 

První věcí, které si všimněme, je Ježíšova řeč o Bohu, který je jiný než ten, 

jakého si představují Židé na počátku letopočtu. Ti věří v jednoho Boha, v 

jednoosobového Boha na rozdíl od helénistů, kteří v té době pronikají do Izraele 

a přinášejí náboženskou kulturu rodin bohů. Toto učení pravověrný Izraelita 

zásadně odmítá. Jeho Jahve, Hospodin je nedotknutelný, tajemný, jediný vládce 

nad celou zemí a ochránce Izraele. Přichází Ježíš a prohlašuje se za Božího Syna 

a důvěrně oslovuje svého Otce v nebesích „tatínku“. Pro Ježíšovu matku, 

pravověrnou Židovku, při Zvěstování musel být šok, když se dovídá, že Bůh 

bude mít Syna. Na řadě míst evangelií Ježíš mluví o svém Otci. Tím nám 

přibližuje a představuje, kdo Bůh je. Říká: „Já a Otec jedno jsme“ nebo „Kdo 

vidí mne, vidí Otce“ a vyjadřuje neoddělitelnost, totožnost Otce a Syna. Jinde 

říká: „Otec je větší než já“ nebo „já jsem vinný kmen a můj Otec je vinař“ a 

vyjadřuje rozdílnost, jinakost obou osob. K tomu ještě Ježíš představuje Božího 

ducha, Přímluvce, Ducha svatého, který přijde a bude tajemný, silný a bude 

trvale doprovázet Ježíšovy učedníky. Ježíš tak říká, že Hospodin je společenství, 

podobné rodině, kde každý je jiný, ale vzájemně všichni tvoří jednotu. Probíhá 

tu výměna darů. Otec všechno, co má, dává Synovi a Syn všechno Otci vrací. A 

tento Dar nemůže být nějaká věc jako u nás lidí, ale jen osoba, Duch svatý. A 

tento obraz Boha se promítá do celého stvoření. Všude najdeme rozdílnost, 

jinakost, která potřebuje jednotu, aby vytvořila smysluplný celek. Jednota v 

různosti je nejkrásněji vyjádřena v láskyplném vztahu muže a ženy, v 

manželství. 

Představa, jakou máme o Bohu, se promítá do našeho života a do způsobu, jak 

uspořádáváme společnost. Je-li Bůh sám v sobě jedna osoba, tak je sám, je 

dokonalý vládce, který nikoho nepotřebuje, s nikým se nesdílí a nedělí. Této 

představě na zemi odpovídá panovník autoritářského typu, císař, který rozhoduje 

sám a nikomu není odpovědný. Jestliže Bůh je společenství osob, které 

spolupracují a vytvářejí jednotu, tak tomuto obrazu spíše odpovídá společnost, 

která je demokraticky uspořádána a moc je rozdělena např. na zákonodárnou, 

výkonnou a soudní. Cílem takové společnosti nejsou ambice vládce, ale možnost 

důstojného života všech lidí vytvářející jednotné lidstvo. Tyto souvislosti mezi 

teologií a politikou můžeme vystopovat v evropské historii. Ve 4. -5. století 
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církev po nabytí svobody se prolíná s římským státem. Vládne císař. Velký 

teolog Augustin prohlašuje, že člověk se podobá Bohu spíše jako jednotlivec než 

společenství. Prosazoval přednost jednoty před jinakostí. Tím přispěl k upevnění 

moci jediného císaře, který se prohlašoval za zástupce jediného Boha. Přitom 

Ježíš přišel s jinou výzvou, když potvrdil v řeči k farizeům, kteří na něj přišli s 

rozlukovým lístkem, že Bůh stvořil muže a ženu jako obraz Boží. Obrazem 

Božím je tedy společenství muže a ženy a také každé lidské společenství. V 

politické rovině tak máme usilovat o jednotu všech lidí. Nápravu v teologii 

udělal až papež Jan Pavel II, který řekl, že člověk se Bohu nejvíc podobá jako 

rodina.  Mezitím sekulární svět objevil a prosadil demokratické uspořádání 

společnosti. 

Rodina v Ježíšově době byla uspořádána patriarchálně. Jak v Řecku, tak v Itálii, 

tak v Izraeli. Snad lze říci, že židovské ženy na tom byly o něco lépe. Pánem 

rodiny byl muž, podle vzoru panování Hospodina. Ženy, děti a otroci byly 

kategorie, které neměly prakticky žádná práva. Ježíš vrací všem lidem lidskou 

důstojnost. Ruší možnost dát ženě rozlukový lístek a tak ji nechat nezajištěnou 

svému osudu. Největší pozornost věnuje Ježíš lidem na okraji společnosti. 

Tehdejší společnost se dělila nejen na chudé a bohaté, ale i na rituálně nečisté a 

nábožensky odmítnuté. Naprosto skandální bylo setkání Ježíše se Samaritánkou: 

muž se nesměl bavit se ženou, natož o samotě, ta žena byla náboženský nepřítel 

a navíc čtyřikrát rozvedená. Nebo: rituálně nečistá, krvácející žena se Ježíše 

dotkne a on se nejde rituálně očistit.  Nebo: jde mezi množství nemocných 

ubožáků v podloubí u rybníka a uzdravuje v sobotu. Ježíš neodsoudí ženu 

přistiženou při cizoložství, atd. Ježíš porušuje kde co, s jediným cílem: vrátit 

všem lidem jejich lidskou důstojnost. K tomu vyzývá všechny ostatní, když za 

kritéria posledního soudu ustanovuje dát najíst hladovým, dát napít žíznivým, 

obléci nahé, přijmout migranty a navštěvovat nemocné a vězně. 

• Zvláštní oblast Ježíšovy revoluce představuje zapojení žen do náboženské 

činnosti. Ženy byly vyloučeny z vyššího náboženského vzdělání a 

kněžského působení. Ježíš umožnil ženám, aby byly jeho učednicemi 

(seděly u jeho nohou), působily jakou součást jeho týmu (sponzorovaly 

jeho činnost, doprovázely ho). I když žena nemohla svědčit u soudu, Ježíš 

za svědkyni svého zmrtvýchvstání si vybírá Marii z Magdaly: „Ale jdi k 

mým bratřím a oznam jim vystupuji k svému Otci a k vašemu Otci, k 

svému Bohu a k vašemu Bohu. Marie Magdalská tedy šla a zvěstovala 

učedníkům: Viděla jsem Pána – a toto že jí řekl.“ (Jan 20, 17 – 18) Jan 

Pavel II Marii z Magdaly podle Východní tradice nazývá „apoštolkou 

apoštolů“ a papež František její památku 22. 7. povýšil na svátek. 

Obdobné pověření jako Marie z Magdaly dostal apoštol Petr. Když 

zůstaneme u Janova evangelia, tak je to ono: Pas moje ovce, pas moje 

beránky. Co se ale stalo v historii církve? Petrův úřad se mohutně rozrostl 

a neustále se předává, ale úřad Marie z Magdaly zanikl, aniž se stačil 

rozvinout. Nechybí dnes apoštolům jejich apoštolka? Kdo apoštoluje 
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pastýře církve? Modlitba: Marie z Magdaly, ty jsi žila ve společenství 

Ježíše, jeho matky Marie, apoštolů a mužů i žen z Galileje. Podíleli jste se 

na Ježíšově působení. Tobě Ježíš změnil život a tys šla za ním. Ty jsi stála 

u kříže a spolutrpěla jsi s Ježíšem. Znala jsi místo jeho hrobu. Tobě se 

Ježíš zjevil jako první a poslal tě zvěstovat skutečnost, že žije. Ty jsi 

spojena se Vzkříšeným, ty jsi jeho ohlašovatelka. Jsi apoštolka apoštolů. 

Byla jsi při seslání Ducha svatého. Jsi pilířem církve. Voláme tě na 

pomoc: říkej nám, co pro tebe znamená Ježíš, se kterým žiješ ve 

společenství svatých, spolu s Otcem v Duchu svatém. Amen. 
 

Ježíš zavádí novou kategorii lidí, kteří zůstávají svobodní pro „boží království“. 

Každý pravověrný žid měl povinnost se do 20 let věku oženit, ženy se vdávaly 

dříve. I zde Ježíš jedná proti učení náboženských autorit. 

Když otevřeme evangelia a zaměříme se na věci týkající se přírody, najdeme 

řadu reálií a obrazů: ovce, vlky, slepici s kuřátky, ptáky, vola, který spadne do 

jámy, vinohrady, pšeničná pole. U Lukáše v 12 kapitole dokonce máme, že ani 

jediný vrabec není u Boha zapomenut. Příroda je stvoření, které člověk využívá 

a o ně se stará. Ekologické problémy nebyly, snad jen sucho, které Izrael v celé 

historii trápilo. 

Když hledáme společné slovo pro to, co jsem z Písma nastínil, tak je to slovo 

vztah, vztahy. Vztahy mezi božskými osobami, vztah Boha k lidem, vztahy mezi 

lidmi, vztah člověka k Bohu, vztah člověka k sobě, vztah člověka a přírody. Co 

je to vztah? Vztah znamená dávat a přijímat. Když se podíváme do přírody, tak v 

ekosystémech najdeme vzájemnou výměnu látek, dávání a přijímání. Navenek si 

lidé všímali spíše konkurenčního boje, kde vítězí silnější. Jenže v širších 

souvislostech je mnohem důležitější vztah dávání a přijímání. Lev je sice pán 

zvířat, ale bez ekosystému nižších organizmů, rostlin a živočichů by dlouho 

nevládl. Mezi lidmi vidíme zásadní závislost muže na ženě a ženy na muži, jinak 

by lidé jako rod vymřeli. Jsme závislí jedněch na práci druhých. I největší 

krutovládci potřebovali, aby na ně někdo pracoval a za ně bojoval. A závislost 

lidí na Bohu? Všechny kultury tušily závislost na tom, co je přesahuje, přinášely 

dary a oběti svým božstvům. Toužíme po obdarování: nemohu obdarovat sám 

sebe (a být překvapen). Ani lidstvo jako celek nemůže obdarovat samo sebe. 

Obdarovat nás může jen někdo jiný. Jinakost, různost je klíčové slovo ke slovu 

vztah. 

 

Vztah k Trojjedinému Bohu. 

Náš vztah k Bohu vyjadřujeme modlitbou. Máme se modlit k jednotlivým 

osobám i k celé Trojici, jak to udělal papež František v závěr LS. Modlitba se 

nesnaží Boha uchopit a zmocnit se ho k našemu prospěchu. Řecko – římská 

kultura, se kterou se křesťanství spojilo, se snaží o pojmenování a definování 

skutečností, včetně těch, které jsou nepojmenovatelné. Tak dochází k zvěcnění 

posvátného, a tím k uchopení toho, co je mimo naši pozemskou skutečnost. Tak 



5 
 

vzniká ateismus. „Boha nikdo nikdy neviděl“, říká Jan. Filosof řekne „Bůh je 

transcendentní“ a Boha tím uchopí, pojmenuje a zvěcní. Místo Duch svatý 

řekneme „milost“, místo člověk řekneme „duše“ a už definujeme. Definice ničí 

posvátné. O Bohu nemůžeme jen tak mluvit, spíše se máme v tichosti klanět. 

Benedikt XVI. jednou vysvětloval smysl okuřování kadidlem jako mlhu, která 

rozmlžuje naše poznání Boha, abychom se vyhnuli sebejistým úsudkům. Jako 

křesťané věříme, že Ježíš je Boží Syn a že nám sděluje to, co viděl u Otce. Jeho 

výroky jsou směrodatné, ty máme opakovat a nestavět vlastní konstrukce. Na 

pomoc máme biblické vědy, které zkoumají, jak autentické jsou výroky v Písmu, 

jak byly přeloženy a v jakém dobovém kontextu byly proneseny, abychom jim 

správně porozuměli. Je ošidné sloužit Bohu, který je neznámý, kterého nikdo 

nikdy neviděl. Člověk dokáže vše otočit tak, že nakonec začne skrze víru sloužit 

sám sobě. Ježíš našel řešení, když nás vyzývá, abychom sloužili jemu v jeho 

bratřích, kteří stojí na konci řady. Lidé nejsou stejní, dají se seřadit do řady. A 

Ježíš, to jsou ti od konce (pohrdaní, odstrčení, marginalizovaní). Ježíš je 

dokonce „živý v každém tvoru“, jak má papež v modlitbě na konci Laudato si. 

Události, se kterými se potkáváme ve svém životě, nejsou senzace, ale znamení 

Ducha, které máme dešifrovat. Je to součást naší modlitby. Když se dívám na 

zprávy nebo brouzdám po internetu, mám se zeptat: „Duchu svatý, co mi tím 

chceš říct?“ 

 

Vztahy mezi lidmi. 

Obrazem Boha je spojení muže a ženy. To, že manželství je pravým obrazem 

Boha, potvrdil Ježíš tím, že citoval v diskuzi s farizeji o rozlukovém lístku 

Genezi 1, 27: Bůh stvořil člověka ke svému obrazu, k Božímu obrazu jej stvořil, 

stvořil jej jako muže a ženu. Muž a žena jsou sice rozdílní, ale jsou povoláni 

vytvořit jednoho člověka. Snad by se tento obraz měl stát obrazem Boha i v 

našich kostelích místo klasicky malovaného starce, mladého muže s křížem a 

holubicí nad nimi. Teologicky věrnějším obrazem je manželství. Polovinu 

lidstva tvoří muži a druhou ženy. Jaké je jejich postavení a vztahy? V 

patriarchální společnosti vládne muž, žena má podřadné postavení. Jaký je 

pohled Ježíše? Tak revoluční, že dodnes není naplněn. Proč tomu tak je? 

Teologie se snažila podpořit status quo, tj. patriarchální uspořádání. Šlo to 

poměrně snadno, když ženy nebyly k církevní nauce připuštěny. Výklady Písma, 

překlady Písma se děly v neprospěch žen. Jistě, několik silných ženských 

osobností se v minulosti prosadilo, ale většina schopných žen to štěstí neměla, 

některé skončily na hranici. Velkou práci v moderní teologii v otázce postavení 

ženy odvedl sv. Jan Pavel II., když napsal encykliku Mulieris dignitatem, O 

důstojnosti ženy. Mám-li stručně vyjádřit myšlenku encykliky, tak to, co církev 

učí o Matce Páně a důstojnost, kterou jí přisuzuje, se vztahuje na každou ženu. 

Syn Boží se narodil z ženy, každá žena rodí děti, které jsou „synové v Synu“. 

Takže každá žena nějakým způsobem se podílí na rození Božího Syna do tohoto 

světa a v tom je její nepřekonatelná důstojnost. Snad můžeme říci, že v tomto 
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smyslu je důstojnost ženy větší než důstojnost muže. To, že žena je dokonalejší 

než muž lze vyčíst i z Geneze. Co Bůh stvořil později je dokonalejší než to 

předešlé. A žena byla stvořena až nakonec. Navíc Adam byl stvořen z bláta, ale 

žena z Adamova žebra. V dnešní společnosti se postavení žen zlepšuje, ale ještě 

je co napravovat. Ambiciózní snaha zabránit ve světě násilí páchané zejména na 

ženách (pod názvem Istanbulská úmluva) vyvolává v některých kruzích vlny 

emocí. Církev je v některých směrech váhavá, i v CIC najdeme diskriminační 

prvky vůči ženám v jiném postavení akolyty a ženy, která plní stejný úkol. Papež 

František jmenoval komisi, která má prozkoumat postavení jáhenek v prvotní 

církvi. A velkou katolickou feministku svatou Edithu Stein jmenoval papež Jan 

Pavel II. spolupatronkou Evropy.  

Vztahy mezi lidmi musí respektovat jinakost každého člověka a současně 

usilovat o jednotu lidí. Podle vzoru manželství mají být uspořádány vztahy 

uvnitř jednotlivých skupin lidí i vztahy mezi nimi. Sociální nauka církve tak 

podrobně věnuje pozornost nejen rodině, ale i obci, státu, politice, lidské práci, 

mezinárodním vztahům či životnímu prostředí. 

Odmítnutí vztahu má různé podoby: od lhostejnosti, nezájmu, odmítání, odporu 

až po nenávist. Velkou roli hraje způsob, jak se běžně žije ve společnosti, 

řekněme, jaký je běžný životní styl. Popsal bych jej takto: „Cítíme se bezpečně, 

když jsme bohatí. Dobré je mít postavení, kde nás jen tak někdo neohrozí. 

Potřebujeme zdraví, potěšení a zábavu. Hodí se být na straně mocných i za cenu 

nějaké korupce. Potěšení mohu mít i z toho, že někoho pomluvím a poškodím“. 

Ježíš jde proti proudu. Vyhlásil k tomu osm blahoslavenství. Když se jimi 

budeme řídit, dostaneme se do konfliktu se společností, i když jsou to věci 

mírumilovné. Všimněme si, že jedinou skupinu, kterou Ježíš veřejně káral, jsou 

náboženští představitelé. Jejich nenávist pak Ježíše přivedla před Piláta a na 

popravu. 

 Zcela revoluční byl Ježíš v učení o vztahu k nepřátelům. Židovský národ byl 

veden k lásce k soukmenovcům (včetně k mírumilovným cizincům) a k 

nenávisti k nepřátelům. Podobně pracoval minulý totalitní režim, který 

systematicky vyvolával nenávist k zrádcům, kolaborantům, církvím, 

kapitalistům a imperialistům. Židé se v nenávisti k nepřátelům utvrzovali nejen 

naukou, ale i v modlitbě žalmů. S plností svojí autority Ježíš řekl: „ale já vám 

pravím, milujte své nepřátele“. Na změnu paradigmatu v tak zásadní věci je asi 

dva tisíce let málo. Asi je na každé generaci, jak se s násilím vypořádá. V 

současné společnosti je vyvolávání nenávisti běžná věc. Sice se přímo nevraždí, 

ale nenávist se stala pracovním nástrojem k ovládání druhých: vyvolá se strach z 

něčeho, tím se vyvolá nenávist k někomu, pak přijde někdo, kdo nabídne 

záchranu a lidé ho svobodně zvolí. Čím se můžeme od Ježíše inspirovat? Předně 

si být vědom, že nesmím nenávist šířit – nepomlouvat, nešířit nenávistné zprávy. 

Napomínat mezi čtyřma očima. K tomu příběh ze života sv. Antonína z Padovy: 

šel osobně napomenout místního tyrana. Mohl očekávat, že jej osobně propíchne 

kordem. Stal se zázrak, Antonín vyvázl bez úhony a tyran se na tři týdny 
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polepšil… Vidět v druhém člověka a ne nepřítele: Otče odpusť jim, neboť 

nevědí, co činí“. Být si vědom vlastních chyb: Proč vidíš třísku v oku svého 

bratra a trám ve svém oku nevidíš? Klást důraz na dobré skutky jako takové, a 

ne moralizovat: „Tak ať vaše světlo svítí lidem, aby lidé viděli vaše dobré skutky 

a velebili vašeho Otce v nebesích“. Usilovat o smír: Když přinášíš svůj dar k 

oltáři a rozpomeneš se, že tvůj bratr má něco proti tobě, zanech tam svůj dar a 

nejprve se jdi usmířit. 

V dnešní společnosti se přenáší odpovědnost za vztahy ve společnosti na 

veřejnou sféru, neboť mnoho věcí nelze řešit osobně. Moderní stát přebírá na 

sebe agendu přestupků a trestných činů, soudí a trestá. Přesto nesmíme ztratit 

osobní přístup. Jak? Především tím, že veřejný prostor nepovažujeme za 

definitivní a průběžně jej obnovujeme volbami. Kdo nechodí k volbám, v tomto 

smyslu hřeší proti Ježíšovu učení. Ve vztahu ke společnosti musíme mít na 

paměti, že Trojjediný Bůh není někde vně našeho světa, ale v něm. Ježíš říká: 

„Já jsem s vámi po všechny dny“ a také „kde jsou dva nebo tři shromážděni v 

mém jménu, já jsem uprostřed nich“.   

 

Vztah k životnímu prostředí. 

 Sociální nauka se problematikou životního prostředí spíše okrajově zabývala i v 

minulosti. Teologie stvoření se nerozvinula. Encyklikou LS papež František 

udělal problematiku ochrany přírody velkým tématem sociální nauky. Papež 

mluví s velkou naléhavostí, která odpovídá velikosti problému. Když budeme 

ještě chvíli čekat, aby se vědecké prognózy s naprostou jistotou potvrdily, už 

bude pozdě a změny na naší planetě budou nevratné. Vyhynulé druhy se už 

nevrátí. Papež mluví o integrální ekologii, že totiž problematiku chudoby lidí 

nelze oddělit od ochrany přírody a obě zase od vztahu k Bohu. Papež se obrací 

na všechny občany naší planety, protože problém se týká všech. Papež nekárá, 

nemoralizuje, ale volá po dialogu. 

 

Encyklika Laudato si má předmluvu a šest kapitol. Podtitul zní: O péči o 

společný domov 

Předmluva 

   „Potřebujeme novou, všeobecnou solidaritu“ (čl. 14) 

1. Co se děje našemu domovu 

2. Evangelium stvoření 

3. Lidský kořen ekologické krize 

4. Integrální ekologie 

5. Jak se zorientovat a jak jednat 

6. Ekologická výchova a spiritualita 

 

Předmluva 

Papež se obrací ke všem lidem s touhou navázat dialog týkající se našeho 

domova, planety Země. Dialog znamená naslouchat a odpovídat. 



8 
 

Naslouchejme tedy encyklice a hledejme naše tj. české, žďárské, rodinné 

odpovědi. Papež začíná citací z písně sv. Františka z Assisi: „Ať tě chválí, 

můj Pane, naše sestra matka země, která nás živí a slouží nám, a rodí 

rozličné plody s pestrými květy a trávu“. „Tato sestra protestuje proti zlu, 

které jí působíme svým nezodpovědným užíváním“, říká. Papež touto 

encyklikou pokračuje v učení svých předchůdců, přebírá zkušenosti jiných 

náboženství a využívá poznatků mnoha vědců, kteří problém ohrožení 

planety zkoumají. Papež si vybral jméno podle Františka z Assisi a obdivuje 

na tomto muži z 13. st. „do jaké míry jsou neoddělitelné starost o přírodu, 

spravedlnost vůči chudým, nasazení pro společnost a vnitřní pokoj“. A píše: 

„Mnohé snahy nalézt konkrétní řešení krize životního prostředí bohužel často 

narážejí nejenom na odpor mocných, ale také na nezájem ostatních“. 

Upozorňuje, že i věřící lidé se staví proti ochraně životního prostředí „od 

popírání problému až k lhostejnosti, pohodlné rezignaci nebo slepé důvěře 

v technická řešení“. Kam se zařadíme my sami? Říkáme: proč ten povyk, 

vždyť se nic neděje, počkejme ještě padesát let, jak se věci vyvinou, Pán Bůh 

to nějak zařídí, já mám dost svých starostí, já to stejně neovlivním, až bude 

skutečně zle, najde se řešení… atd. 

LS, první kapitola: Co se děje našemu domovu. 

Papež píše: „Cílem není hromadit informace nebo sytit zvědavost, nýbrž si 

uvědomit a odvážně přijmout jako své vlastní utrpení to, co se děje světu a 

pak poznávat, jakým způsobem může každý z nás pomoci“. 

Co způsobuje znečištění ovzduší, půdy a vody? Je to spalování paliv (topení, 

elektrárny, doprava), průmyslová výroba, skládkování, zemědělství (hnojiva, 

pesticidy, veterinární léčiva), zdravotnictví (léky), radioaktivní odpad, 

toxický odpad. Naučili jsme se vyrábět, spotřebovávat, ale kulhá nezávadná 

likvidace a recyklace. Přírodní cyklus je uzavřený, ekosystém vše co 

vyprodukuje, dokáže zpětně využít. I lidstvo před průmyslovou revolucí 

dokázalo odpad využít nebo se přírodní materiál sám rozpadl. Přesto 

z historie známe varovné případy zničení celých oblastí zasolením půdy ze 

závlah. Papež mluví o našem zacházení s výrobky jako o kultuře typu „použij 

a vyhoď“. Otázka pro nás všechny: jak se stavím k věcem? Jak likviduji 

odpad? Jak zacházím se zbytky jídla? Nenakupuji zbytečně moc potravin? 

Neměl by se současně s uvedením výrobku do prodeje stanovit způsob jeho 

likvidace? 

Klima jako obecné dobro pro všechny.  

„Četné vědecké studie ukazují, že globální oteplování posledních desetiletí je 

z větší části způsobeno velkou koncentraci skleníkových plynů vznikajících 

především lidským působením. Pokud bude nynější tendence pokračovat, 

mohlo by toto století být svědkem nevídané klimatické změny a 

bezprecedentní destrukce ekosystémů. Např. zvýšení hladiny moří může 

vytvořit extrémně závažné situace, vezmeme-li v úvahu, že čtvrtina světové 

populace žije na mořských březích“. „Chudí nemají jiné ekonomické 
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možnosti a jiné zdroje, které by jim umožnily přizpůsobit se klimatickým 

vlivům. Tragicky se zvyšuje počet migrantů, kteří utíkají před bídou 

umocněnou devastací životního prostředí, nedostává se jim statutu uprchlíků 

podle mezinárodních konvencí a nesou tíži vlastního života zbaveného 

jakýchkoli ochranných norem“. Papež dále upozorňuje, že ti, kteří mají 

politickou a ekonomickou moc se snaží problém zastírat nebo jen zmírňovat 

dopady klimatických změn. Chybí zásadní strategie jako je rozvoj 

obnovitelných zdrojů a akumulace energie. Otázka pro nás: jsme ochotni 

volit takovou politickou sílu, která by se – ve smyslu encykliky – rozhodla 

investovat do nových technologií, které budou šetrné k životnímu prostředí, 

do drahé recyklace všeho možného a do podpory chudých zemí, aby se 

zastavila migrace? Když budeme souhlasit, tak současně říkáme, že se 

spokojíme s nižší životní úrovní. Nebo budeme raději volit ty, kdo řeknou 

Česko především a růst našeho HDP především? 

Otázka vody. 

Články 27 – 31 encykliky řeší otázku vody: „Pitná a čistá voda představuje 

otázku primární důležitosti, protože je neodmyslitelná pro lidský život a pro 

udržování pozemských a vodních ekosystémů“. Zásadní je následující 

prohlášení papeže: „Přístup k pitné a nezávadné vodě je podstatným, 

základním a všeobecným lidským právem, protože na něm závisí přežití, a je 

tedy podmínkou uplatňování ostatních lidských práv. Tento svět má velký 

sociální dluh vůči chudým, kteří nemají přístup k pitné vodě, čímž je jim 

upíráno právo na život zakořeněné v jejich nezcizitelné důstojnosti“. 

Ztráta biodiverzity. 

Vlivem lidské činnosti vymírají tisíce druhů rostlin a živočichů, stejně tak i 

nižších organismů. Vedle toho, že ztrácíme jejich možné využití 

v budoucnosti, tak tyto organismy mají hodnotu samy o sobě. Země tak 

přichází nejen o bohatství, ale i o krásu. Velké ekosystémy představují 

pralesy a oceány. Obojí jsou ohrožené plíce planety. Pralesy jsou káceny a 

oceány ohroženy nekontrolovaným lovem ryb. Ohrožen je mořský plankton – 

jak znečištěním, tak oteplováním vody. Papež se přimlouvá za větší investice 

do výzkumu, „abychom lépe pochopili fungování ekosystémů a mohli 

náležitě analyzovat veličiny spojené s jakýmkoli důležitým zásahem do 

životního prostředí“. 

Zhoršení kvality lidského života a sociální úpadek.  

Každý člověk má právo žít a být šťastný, každý má zvláštní důstojnost. 

Papež upozorňuje na neuspořádaný růst mnoha měst, na uzavřené rezidenční 

čtvrti. Mezi sociální činitele globální změny uvádí: dopad některých 

technologických inovací na zaměstnanost, sociální vyloučení, nerovnost 

v dostupnosti a spotřebě energie a dalších služeb, sociální fragmentace, 

vzestup násilí a vznik nových forem sociální agresivity, obchod s narkotiky a 

stoupající spotřeba drog mezi nejmladšími, ztráta identity“. Jak jsme na tom 

na Vysočině? Jaké jsou naše slabé stránky? Vliv médií. 
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Média představují silný nástroj, se kterým se musíme učit moudře zacházet, 

aby „se tyto prostředky staly nositeli nového kulturního rozvoje lidstva, a 

nikoli devastace jeho největšího bohatství“. Komunikace prostřednictvím 

internetu je užitečná, ale neumožní nám přímý kontakt jednoho s druhým. 

Proto je důležité si čas od času spolu sednout k šálku kávy a vytvořit reálný 

lidský vztah. 

Globální nerovnost. 

„Lidské i přírodní prostředí upadají společně a nebudeme moci náležitě čelit 

environmentální devastaci, pokud nebudeme věnovat pozornost příčinám, 

které souvisejí s lidským a sociálním úpadkem“. My se o mnoha světových 

problémech miliard lidí ani nedozvíme. „Je to způsobeno tím, že mnozí 

odborníci, novináři, sdělovací prostředky a mocenská ústředí bydlí daleko od 

nich v izolovaných městských zónách bez přímého kontaktu s jejich problémy. 

Žijí a uvažují v dimenzích pohodlí, rozvoje a kvality života, které jsou většině 

světové populace nedostupné“. Dodávám, že platí ale opačně, že lidé 

z nejchudších oblastí mají často přístup k satelitnímu vysílání nebo i 

k internetu a sledují životní úroveň v bohatých zemích. To je pro ně 

frustrující a často motivací migrovat za lepším životem. Svět se stále dělí na 

bohatý Sever a chudý Jih. Jsou země bohaté, které spotřebovávají většinu 

bohatství planety a chudé země, které na to doplácejí např. ekologickými 

škodami po těžbě surovin (jako je zamoření rtutí po těžbě zlata) nebo přímo 

skládkami toxického odpadu dováženého z bohatých zemí. Za 200 let 

průmyslové éry se naakumovalo tolik CO2, že způsobuje oteplování planety 

a tím i sucho, zvláště v Africe. 

Nedostatečnost reakcí. 

„Nikdy jsme náš společný domov nekazili a nehanobili tak jako během 

posledních dvou století. Bůh Otec nás však povolává k tomu, abychom byli 

jeho nástroji, aby mohla být naše planeta tím, o čem on snil, když ji stvořil, a 

aby odpovídala jeho plánu o pokoji, kráse a plnosti“. 

Co je příčinou, že se situace nelepší? Člověk zavírá oči před skutečností, 

přehlíží a popírá problémy a „odkládá důležitá rozhodnutí, jakoby o nic 

nešlo“. V pozadí stojí finanční sektor, který ovládá politiku i průmysl. 

Ekonomické zájmy snadno potlačí veřejný zájem, protože za peníze se dá 

manipulovat s informacemi. Papež říká: „Ekonomické mocnosti mezitím i 

nadále ospravedlňují nynější světový systém, kde převažují spekulace a snaha 

o finanční výnosy, a jsou nakloněny ignorovat každý kontext a dopad na 

lidskou důstojnost a životní prostředí“. 

Různost názorů. 

Církev se snaží naslouchat a podporuje poctivou debatu mezi vědci. 

Názorové spektrum je dnes velice široké. Jedni hájí mýtus pokroku a tvrdí, že 

ekologické problémy se vyřeší novými technologiemi bez etického 

uvažování, jiní navrhují omezit počet lidí na planetě. V jedné své katechezi 
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papež řekl: Rozhlédneme-li se po oblastech naší planety, hned si všimneme, 

že lidstvo zklamalo Boží očekávání“. 

Řeka Sázava. Žijeme u pramene řeky Sázavy, která by teoreticky měla být 

ještě čistá. Když se ale podíváme z mostu u Městského úřadu do řeky, 

zjistíme, že tomu tak není. Když bychom vzali vzorek do laboratoře, budeme 

se možná divit, co se tam všechno najde. Na konci města je ČOV, která toho 

sice hodně vyčistí, ale přesto řada látek, nazýváme je polutanty, odtéká do 

řeky. Patří sem pesticidy, léky humánní i veterinární, drogy, hormony, atd. 

Popišme si možné příčiny znečištění: zemědělství, doprava, skládky, 

průmysl, domácnosti, ovzduší, zdravotnictví, neukáznění rekreanti. 

LS, kapitola 2: Evangelium stvoření 

I když „věda a náboženství poskytují odlišné pohledy na realitu, mohou 

spolu vést interaktivní a pro obě strany produktivní dialog“. Chceme-li 

doopravdy rozvíjet ekologii, která nám umožní napravit všechno, co jsme 

zničili, pak nesmíme přehlížet žádné vědecké odvětví a žádnou formu 

moudrosti – ani tu náboženskou včetně jejího vlastního jazyka“. Papež 

ubezpečuje, že „křesťané zvlášť vnímají, že  

jejich úkoly v rámci stvoření, jejich povinnosti k přírodě a Stvořiteli tvoří 

součást jejich víry“.  

Moudrost biblických příběhů. 

Bůh viděl všechno, co udělal, a hle  - bylo to velmi dobré (Gn 1, 31). Každý 

člověk je Bohem chtěn, každý je milován, každý je nezbytný. „Lidská 

existence se zakládá na třech úzce souvisejících základní ch vztazích: vztah 

k Bohu, vztah k bližnímu a vztahu k Zemi“. Jsme povoláni obdělávat a chránit 

zemi; předpokládá to „vztah odpovědné vzájemnosti mezi člověkem a 

přírodou“. Každý tvor má hodnotu sám o sobě, každý tvor je odleskem Boží 

moudrosti. Užitečnost tvorů je až na druhém místě. Příběh Kaina a Abela, 

který končí slovy „proto buď proklet, vyhnán z úrodné země (Gn 4, 9 – 11) 

papež komentuje takto: „Zanedbání závazku pěstovat a udržovat správný 

vztah k bližnímu, o něhož jsem povinen pečovat a kterého mám chránit, ničí 

můj vnitřní vztah ke mně samému, k druhým, k Bohu i k zemi“. 

Tajemství veškerenstva. 

Křesťané uznávají hodnotu přírody, protože všechno z lásky stvořil Bůh. 

Každý tvor je Otcem zamýšlen. Když člověk čerpá z přírody pro svůj život, 

musí dbát o náležitou péči, aby přírodu neničil. (V tom nám je vzorem sv. 

Benedikt z Nurzie.) K tomu jsme dostali inteligenci, abychom poznávali 

přírodní zákonitosti a mohli moudře jednat. V těchto souvislostech říká 

papež, že máme „skoncovat s moderním mýtem o neomezeném materiálním 

pokroku“. „Je-li příroda chápána jako pouhý předmět zisku a zájmu, má to 

závažné následky také pro společnost. Takové pojetí, které posiluje svévoli 

silnějšího, vedlo k nesmírným nerovnostem, nespravedlnostem a násilnostem 

vůči většině lidstva, protože zdroje se stávají vlastnictvím toho, kdo přijde 

první, nebo toho, kdo je mocnější, a vítěz bere všechno. Opakem takového 
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modelu je ideál harmonie, spravedlnosti, bratrství a pokoje, který nabízí 

Ježíš“. „Konečným cílem ostatních tvorů nejsme my. Všichni se naopak spolu 

s námi a skrze nás ubírají ke společnému cíli, kterým je Bůh, 

v transcendentní plnosti, kde všechno objímá a osvěcuje vzkříšený Kristus“.  

Poselství každého tvora v harmonii veškerého stvoření. 

„Veškerý hmotný svět je jazykem Boží lásky, jeho bezmezné náklonosti vůči 

nám“. Každý tvor má svůj úkol a žádný tvor není zbytečný. „Bůh napsal 

nádhernou knihu, jejíž písmena představují množství tvorů přítomných ve 

vesmíru“. „Vedle zjevení ve vlastním smyslu slova, obsaženého ve Svatých 

písmech, existují tudíž Boží projevy také v záři slunce i v okamžiku, kdy 

nastává noc“. 

Laudato si jsou první slova 800 let staré básně svatého Františka z Assisi /čl. 

87/: 

 Píseň bratra slunce 

„Ať tě chválí, můj Pane, všechno, co jsi stvořil, 

zvláště pak bratr slunce, 

neboť on je den a dává nám světlo, 

je krásný a září velkým leskem, 

vždyť je, Nejvyšší, tvým obrazem. 

Ať tě chválí, můj Pane, sestra luna a hvězdy, 

stvořils je na nebi jasné, vzácné a pěkné. 

Ať tě chválí, můj Pane, bratr vítr 

a vzduch i oblaka, jasná obloha i každé počasí, 

kterým živíš své tvory. 

Ať tě chválí, můj Pane, sestra voda, 

která je velmi užitečná, pokorná, vzácná a čistá. 

Ať tě chválí, můj Pane, bratr oheň, kterým osvětluješ noc 

a on je pěkný, příjemný, mocný a silný“. 

„Celá příroda, kromě toho, že zjevuje Boha, je místem jeho přítomnosti. 

V každém stvoření přebývá jeho oživující Duch, který nás volá ke vztahu s ním“. 

Univerzální společenství 
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„Bůh nás propojil s okolním světem tak těsně, že pustošení půdy představuje 

jistý druh onemocnění týkající se každého a vyhubení nějakého živočišného 

druhu můžeme chápat jako mrzačení“. „Pocit vnitřního spojení s ostatními 

bytostmi přírody nemůže být autentický, pokud nám v srdci zároveň chybí něha, 

soucit a starost o druhé lidi. Proto je žádoucí, aby se péče o životní prostředí 

pojila s upřímnou láskou k lidským bytostem a neustálým nasazením za řešení 

problémů ve společnosti“.  

Společné určení dober, článek 93 

„Křesťanská tradice nikdy neuznávala právo na soukromé vlastnictví za 

absolutní či nedotknutelné a zdůrazňovala sociální funkci jakékoli formy 

soukromého vlastnictví. Svatý Jan Pavel II. toto učení připomínal velmi důrazně, 

když řekl, že „Bůh daroval zemi celému lidskému pokolení, aby dávala obživu 

všem jeho členům, aniž by někoho vylučoval nebo zvýhodňoval“. „Velmi jasně 

vysvětlil, že „církev sice hájí legitimní právo na soukromé vlastnictví, ale 

s nemenší jasností také učí, že každé soukromé vlastnictví je zatíženo sociální 

hypotékou, protože dobra mají všeobecné určení, které jim dal Bůh“. Proto 

tvrdí, že „neodpovídá Božímu plánu spravovat tento dar takovým způsobem, že 

z něho mají užitek jenom málokteří“. To vážně zpochybňuje nespravedlivé 

návyky části lidstva.“ „Životní prostředí je kolektivní dobro, jmění celého 

lidstva a odpovědnost všech. Kdo vlastní nějakou jeho část, je tomu tak pouze 

proto, aby ji spravoval ku prospěchu všech“. „Biskupové Nového Zélandu si 

položili otázku, co znamená přikázání „nezabiješ, když 20% světové populace 

spotřebovává zdroje v takové míře, že okrádá chudé národy i budoucí generace 

o to, co potřebují k přežití“. 

Ježíšův pohled. 

„Ježíš se hlásí k biblické víře v Boha Stvořitele a zdůrazňuje základní danost: 

Bůh je Otec. On mohl vybízet druhé, aby byli pozorní ke kráse, jež je ve světě, 

protože on sám byl v nepřetržitém kontaktu s přírodou a věnoval jí pozornost 

plnou lásky a úžasu – zvedněte oči a podívejte se na pole: jsou už bílá ke žním“. 

„Ježíš nepůsobil jako nějaký asketa odtržený od světa nebo nepřítel radostí ze 

života. Byl dalek filosofiím, které pohrdaly tělem, hmotou a realitou tohoto 

světa. Ježíš pracoval vlastníma rukama a byl v denním kontaktu s matérií 

stvořenou Bohem, aby ji ztvárňoval řemeslnou dovedností“. „Nový zákon k nám 

promlouvá nejenom o pozemském Ježíši. Ukazuje jej také vzkříšeného a 

oslaveného, přítomného v celém stvoření svojí všeobecnou vládou“. „Takto se 

tvorstvo tohoto světa již nejeví jako pouhá přirozená realita, protože Vzkříšený ji 

tajemně obestírá a orientuje k údělu plnosti. Samy polní květy i ptáci, jež 

s úžasem nazíral svýma lidskýma očima, jsou teď plni jeho zářivé přítomnosti“.  
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LS, kapitola 3: Lidský kořen ekologické krize Při minulé přednášce padla 

otázka, co má říkat církev před volbami a kterou stranu má voličům 

doporučovat? Církev je poslána učit („učte všechny národy…“) Učit znamená 

nabízet, předkládat. Nesmí však nutit, ukládat, nařizovat, vymáhat. Poslání 

politika je jiné. Politik má vládnout, řídit, vynucovat, vydávat zákony a vymáhat 

jejich dodržování. Společné pro církev a politiku je to, že působí ve veřejném 

prostoru. Kde se potkávají? Církev se zapojuje do veřejné diskuze, naznačuje, 

která řešení jsou přijatelnější pro důstojný život, solidaritu a společné dobro. 

Církev je strážkyní pravd, které umožňují svobodně žít. Církev působí na hlubší 

úrovni společenského života, církev má nabídnout politikovi orientaci v tom, co 

nesmí na lidech vynucovat, např. to, co vy snižovalo lidskou důstojnost a 

omezovalo lidská práva. Církev má vyučovat „předpolitickou přípravu“ tím, že 

učí svoji sociální nauku a to jak voliče, tak politiky. Volič má povinnost se sám 

rozhodnout, koho bude volit. Musí být připravený, vzdělaný a samostatný. Musí 

si zjistit, co v politikovi je a vyhodnotit jeho politický program. Nemá to snadné, 

ale musí se o to snažit. 

Začátkem října 2018 se sešli evropští křesťané, kteří se věnují ekologii, 

v polských Katowicích. V tomto městě totiž zanedlouho proběhne velká 

Konference OSN o změnách klimatu (COP24). Zaznamenal jsem dva výroky 

účastníků. Český delegát Jakub Kašpar, zástupce ředitele KRNAP a člen vedení 

ČBCE řekl: „I když existenci klimatické změny v Česku mnohdy vytěsňujeme 

ze zorného pole, případně ji popíráme, je z vědeckého hlediska i prostým 

pozorováním faktů naší současnou realitou. A letošní klimaticky extrémní rok je 

možná velkým signálem o změně i v obecném vnímání klimatických problémů 

mezi lidmi u nás“. A zástupce programu OSN pro životní prostředí Jukka 

Uosukainen řekl: „Politici cestují z jedné konference na druhou a jsou vlastně 

pyšní na to, že když něco pozdrží, vybojují pro svoji zemi výjimku a přitom 

podřezávají nejen svým voličům větev, na které sedí“.  

 

Laudati si, kapitola třetí: Lidský kořen ekologické krize 

I. Technologie: Kreativita a moc 

„Jsme dědici dvou staletí enormních změn: parní stroj, železnice, telegraf, 

elektřina, automobil, letadlo, chemický průmysl, moderní medicína, informatika 

a v nedávné době digitální revoluce, robotika, biotechnologie a 

nanotechnologie. Je správné mít radost z tohoto pokroku a nadchnout se pro 

široké možnosti, které se před námi těmito neustálými novinkami otevírají, 

protože věda a technika jsou obdivuhodným produktem lidské kreativity 

(tvořivosti), která je darem Božím.“ Za pokrok máme děkovat. Avšak pozor: 
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nukleární energie, biotechnologie, informatika, poznání našeho vlastního DNA a 

další dovednosti, které jsme získali, nám nabízejí ohromující moc“. „Nikdy 

nemělo lidstvo samo nad sebou takovou moc a nic nezaručuje, že ji použije 

dobře, zejména vezmeme-li v úvahu způsob, jak s ní až dosud nakládá“. „ Je 

velmi nebezpečné, aby tato moc spočívala v rukou jen malé části lidstva“, varuje 

papež. Přáli bychom si, aby každá technologie znamenala pokrok a užitek pro 

všechny. Problém je v ton, že moderní člověk není vychován ke správnému 

užívání moci, jak už v roce 1965 tvrdil Romano Guardini. Rozmach techniky 

nejde ruku v ruce s růstem odpovědnosti, vědomí hodnot a rozvojem svědomí, 

takže roste riziko nového zneužití technologické moci. Stávající ochranné 

mechanismy jsou povrchní a nedostatečné. 

II. Globalizace technokratického paradigmatu 

(tj. obecně přijímaný způsob práce s technologiemi založený na racionalitě, 

užitečnosti a snižování nákladů, takže se nepřihlíží na dopady na život lidí a 

možné následky pro světovou společnost. Když např. PET lahve skončí v moři.) 

Člověk se zmocňuje světa, získává nadvládu nad vším a nehledí na důsledky 

svého jednání. V praxi se prosazuje zcestná idea nekonečného, neomezeného 

růstu, kterému tleskají zejména ekonomové. Pro ně to znamená stálý růst 

bohatství. Proto se snaží „“vymačkat“ naši planetu až na doraz a ještě více“.  

Takový způsob hospodaření má svoje dopady na jednotlivé lidi i celou 

společnost, viditelné je to právě na ničení životního prostředí. Technika nejen 

ovlivňuje náš životní styl, ale dává velké možnosti určitým skupinám ovlivňovat 

vývoj společnosti ve prospěch svých zájmů. Je velmi obtížné využívat všechny 

moderní technologie a přitom se nenechat ovládnout jejich principy uvažování. 

Kdo se postaví svým životním stylem této logice, tak jde proti proudu a to je 

vždy velmi těžké. (Zkuste dětem sebrat chytrý mobil). Tak jak technologie 

ovládají přírodu, tak ovládají společnost, čehož jsme už dnes svědky (např. 

ovlivnění voleb přes sociální sítě). Ohrožena je tak naše svoboda v nejširším 

slova smyslu. Papež upozorňuje, že „specializace, která je technologii vlastní, 

jen stěží poskytuje ucelený pohled“. Ztrácí se smysl pro celek a souvislosti a tak 

se nenachází řešení „nejsložitějších problémů nynějšího světa, zejména těch, 

které se týkají životního prostředí a chudých“. Potřebujeme ekologickou 

kulturu, která bude „nabízet jiný pohled, myšlení, výchovný program, životní styl 

a spiritualitu, které budou klást odpor postupujícímu technokratickému 

paradigmatu“. Papež věří, že lidé jsou schopni se zapojit „do služeb jiného typu 

pokroku – zdravějšího, lidštějšího, sociálně vstřícnějšího a celistvějšího“. Zdá 

se, že „lidé už dnes nevěří na šťastnou budoucnost a nemají slepou důvěru v to, 

co přinese zítřek“, ale nedovedou si představit život bez nové techniky. Přitom 

cítí, jak se „ustavičná novost výrobků pojí s tíživou nudou“. „To, co se děje, nás 
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staví před naléhavou potřebu přistoupit k odvážné kulturní revoluci…“. Nikdo 

se nechce vrátiti do jeskyní, ale je nezbytné zařadit nižší rychlost a podívat se na 

realitu jiným způsobem, osvojit si pozitivní a udržitelné podoby rozvoje a 

zároveň se vrátit k hodnotám a velkým cílům, které byly zničeny nespoutanou 

megalomanií.  

III. Krize a důsledky moderního antropocentrismu 

Dnešní člověk chápe svět jen jako prostor a látku pro své dílo. Nic víc. Svatý 

Jan Pavel II. píše v Centisimus annus: „Nejen zemi dal Bůh člověku, aby ji 

užíval s přihlédnutím k původnímu cíli tohoto statku, který mu byl darován. Bůh 

dal člověku také jeho samého, a proto musí člověk respektovat přirozené a 

morální struktury, jimiž je vybaven“. Současný člověk se cítí jako absolutní 

vládce, prohlašuje se za nezávislého na okolním světě, na mezilidských vztazích 

a na Bohu.  Papež je toho názoru, že bez obnovené antropologie nevznikne 

žádná ekologie. Základem jsou obnovené vztahy: k Bohu, k lidem a k přírodě. 

Praktický relativismus. 

Protože dnešní člověk staví do středu sám sebe, tak považuje za bezvýznamné 

všechno, co neslouží jeho vlastním bezprostředním zájmům. Proto dochází 

k ničení nejen životního prostředí, ale i k sociálnímu úpadku. Pokud neexistují 

objektivní pravdy a principy (jak tvrdí dnešní člověk) a uznává se pouze 

uspokojování vlastních potřeb, pak je dovoleno všechno a ani přijaté zákony 

(pokud vůbec jsou přijaty), nezabrání obchodování s lidmi, s drogami, s kůží 

ohrožených živočichů, prodeji lidských orgánů nebo odmítání počatých dětí. 

Vyrábí se stále víc a více, reklama nutí spotřebovávat a vyhazovat víc a více, 

protože na všem lze vydělat. 

Nezbytnost hájit práci 

Je známo koncilní učení v Gaudium et spes, čl. 63: Člověk je přece původce, 

střed a cíl veškerého hospodářsko – společenského života“. Práce by měla být 

prostředím pro osobní rozvoj v mnoha ohledech: jedná se o tvořivost, plánování 

budoucnosti, rozvoj schopností, uplatňování hodnot, komunikace s ostatními, 

postoj adorace.  Proto je tak důležité, aby pracovat mohli všichni – tak učí 

církev. „Práce je nezbytnost, je součástí smyslu života na této zemi, cestou 

zrání, lidského rozvoje a osobní realizace“. Dnešní ekonomie požaduje snižovat 

náklady výroby nahrazováním lidské práce roboty. Papež však varuje, že 

„odmítnout investovat do lidí jen proto, aby se dosáhlo vyššího bezprostředního 

zisku, je pro společnost ten nejhorší obchod“. „Postupně se totiž rozrušuje 

„sociální kapitál“, tedy síť vztahů důvěry, spoléhání se na druhé a dodržování 

pravidel, jež jsou nezbytné pro každé občanské soužití“. Aby nezanikala 
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pracovní místa je potřeba podporovat takovou ekonomii, která se např. zaměří 

na malovýrobu a na regionální trhy. To může přinést výhody pro mnohem víc 

zaměstnanců než velkovýroba pro globální trh. 

Biologické inovace za základě výzkumu.  

„Člověk smí zasahovat do rostlinné a živočišné říše“, píše papež a uvádí některá 

omezení, která máme mít na paměti, jako nenechávat zvířata při pokusech 

zbytečně trpět, být si vědomi možných následků a brát v úvahu „cíle, následky, 

kontext a etické meze takové lidské činnosti, neboť jde o velmi rizikovou formu 

moci“. Ke GMO (geneticky modifikované organismy) se papež vyjadřuje 

opatrně, když hodnotí jejich pozitivní a negativní stránky. Více se zamýšlí nad 

sociálními důsledky zavedení takových plodin, kdy se soustřeďuje úrodná půda 

do rukou několika vlastníků a ubývá drobných pěstitelů. Upozorňuje, že „ti 

nejzranitelnější se stávají součástí prekariátu“. (Prekariát je nová společenská 

třída, která má zaměstnání jen občas nebo na zkrácenou pracovní dobu.) Když 

technika přestane uznávat velké etické principy, považuje za možné jakékoliv 

praktiky. Říká se, že „co člověk umí, to nakonec udělá“. A k tomu papež píše: 

„technika oddělená od etiky bude stěží schopna sama omezit svoji moc“.  

Laudato si, čtvrtá kapitola: Integrální ekologie 

Čl. 137: „Poněvadž všechno spolu vnitřně souvisí a nynější problémy vyžadují 

pohled, který zohledňuje všechny aspekty světové krize, navrhuji nyní 

pouvažovat o určitých prvcích integrální ekologie, která jasně zahrnuje lidské a 

sociální dimenze“.  

I. Environmentální, ekonomická a sociální ekologie 

„Ekologie studuje vztahy mezi živými organismy a prostředím, v němž se 

vyvíjejí. Vyžaduje také zamyšlení a diskuse o podmínkách života a přežití 

společnosti i schopnost poctivě zpochybnit modely vývoje, produkce a spotřeby. 

Není zbytečné i zde zdůraznit fakt, že všechno vzájemně souvisí“. „Zásadní je 

hledat integrální řešení, která zahrnou interakce přírodních systémů mezi sebou 

a se sociálními systémy. Neexistují dvě oddělené krize, tedy krize životního 

prostředí a krize sociální, nýbrž jedna a komplexní sociálně – environmentální 

krize. Směry řešení vyžadují integrální koncepci potírání chudoby, navrácení 

důstojnosti vyloučeným lidem a zároveň péči o přírodu“. Papež vyzývá 

k důkladnějšímu vědeckému studiu ekosystémů. Tak jako uznáváme, že každý 

tvor je Božím tvorem, tak obdivuhodné vztahy mezi organismy vytvářející 

ekosystémy jsou dobré, protože jsou také Božím dílem. A právě ochrana 

ekosystémů a zkoumání jejich schopnosti regenerace je naším úkolem. 

Ekonomika vede ke zjednodušování a ignorování souvislostí, aby se co nejvíce 
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snížily náklady. Do nákladů se nezapočítávají tzv. externality, např. kolik 

organismů zahyne, když velká sekačka poseče louku. Počítá se jen nafta, 

amortizace stroje a mzdové náklady. Usmrcená srnčata tam nejsou a motýli také 

ne. K analýze hospodaření musíme přidat lidské, rodinné a společenské 

důsledky: když zemědělci koupí výkonný stroj, tak propustí zaměstnance. Když 

s tímto strojem ujezdí půdu, tak se voda nedostane do spodních vrstev a začne 

vysychat prameniště a někde zůstanou bez vody. Papež zdůrazňuje tezi, že 

„celek je nadřazen části“.  

II. Kulturní ekologie 

Do integrální ekologie papež zahrnuje „též historické, umělecké a kulturní 

dědictví, které je rovněž ohroženo“. „Nynější globalizovaná ekonomie vede ke 

stírání kulturních rozdílů a k redukci nesmírné kulturní rozmanitosti, která je 

pokladem lidstva“. Základem je oživení samotné místní kultury a umožnit 

„takový způsob života, jenž dlouhou dobu udržoval kulturní identitu, smysl 

společné existence a společného života. Zánik nějaké kultury může být stejně 

vážný či ještě závažnější než vyhynutí rostlinného či živočišného druhu“. V této 

souvislosti bych připomněl, jaké důsledky měl odsun Němců z oblastí Sudet po 

II. světové válce. 

III. Ekologie všedního dne 

Stejně jako dobré vztahy mezi lidmi souvisejí se zkrášlováním prostředí, ve 

kterém lidé žijí, tak podobně nevlídné prostředí a extrémní nouze usnadňují 

vznik kriminality. Známe to i z našich tzv. vyloučených lokalit. Proto je důležitá 

péče o veřejné prostory, které posilují „náš pocit zakořenění, náš pocit 

domova“. Architekti nemají usilovat jen o krásu vlastního projektu, protože ještě 

větší cenu má jiný typ krásy, totiž kvalita života lidí, jejich harmonický vztah 

s životním prostředím, jejich setkávání a vzájemná pomoc. „Nedostatek bytů je 

v mnoha částech světa závažný“. „Vlastní bydlení je velmi důležité pro 

důstojnost lidí a rozvoj rodin. Jde o ústřední otázku lidské ekologie“. „Kvalita 

života ve městech velkou měrou souvisí s dopravou“ píše papež a přimlouvá se 

„upřednostňovat veřejné dopravní prostředky“. Do „ekologie člověka“ papež 

zahrnuje i vlastní lidské tělo. Jím jsme v přímém vztahu se životním prostředím. 

Tělo máme přijmout také jako Boží dar a nemyslet si, že je máme úplně ve své 

moci. Máme mít úctu k vlastnímu tělu v jeho ženskosti či mužskosti; je to 

nezbytné, abychom pochopili sebe i druhé. Druhý je jiný, něž jsem já. „Proto 

není zdravý postoj, který se snaží smazat pohlavní různost, protože se s ní již 

nedovede konfrontovat“. Bývá to reakce na skutečnost, že se jinakosti, různosti 

v mnoha situacích bojíme. 

IV. Princip obecného dobra 
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Čl. 156. „Lidská ekologie je neoddělitelná od pojmu obecného dobra, principu, 

který hraje ústřední a jednotící roli v sociální etice. Rozumí se jím souhrn 

podmínek společenského života, které jak skupinám, tak jednotlivým členům 

dovolují úplnější a snazší dosažení vlastní dokonalosti“.  

Co souvisí s obecným dobrem? Předpokládá se úcta k lidské osobě, vyžaduje se 

určitá životní úroveň, sociální zabezpečení, bezpečnost, mír. Všichni mají 

povinnost podporovat obecné dobro: stát, obce, rodiny, spolky, firmy. V nynější 

světové situace je na prvním místě, říká papež, přednostní volba pro chudé.  

V. Mezigenerační spravedlnost 

Požadavek obecného dobra se vztahuje i na budoucí generace, „protože země, 

kterou jsme dostali, patří také těm, kdo přijdou po nás“. Předat planetu zemi 

budoucím generacím neznamená jen otázku životního prostředí, protože 

předáváme též hodnoty a smysl našeho konání. Situace je ale vážná: „Tempo 

spotřeby, plýtvání a environmentálních změn překročilo možnosti planety 

takovým způsobem, že nynější neudržitelný životní styl může vyústit pouze do 

katastrof, což se v různých regionech již skutečně periodicky děje“. Důsledkem 

našeho etického a kulturního úpadku je, že nebereme vážně vzniklou situaci. 

Hledáme jen naše vlastní uspokojení; dívejme se však více kolem sebe a do 

budoucna a obnovme naši solidaritu. 

Laudato si, pátá kapitola: Jak se orientovat a jak jednat 

Poté, co jsme prošli příčiny zhoršování životního prostředí, je potřeba „nastínit 

cesty dialogu, jež nám pomohou dostat se ze sebedestruktivní spirály, do níž se 

propadáme“.  

I. Dialog o životním prostředím vedený v mezinárodní politice 

Dnes je celý svět propojen, uvědomujeme si, že obýváme jeden společný dům. 

„Vzájemná závislost nás zavazuje k tomu, abychom uvažovali o jediném světě, o 

společném projektu.“ „K řešení základních problémů, které nemohou vyřešit 

opatření jednotlivých zemí, je nezbytná celosvětová součinnost“. Papež jasně 

píše, že „technologie založená na silně znečišťujících fosilních palivech musí být 

postupně a bezodkladně nahrazovány“ a „rozvoj obnovitelných energií už dávno 

měl běžet“. A smutně dodává: „světové ekologické summity posledních let 

nedospěly ke skutečně významným a účinným dohodám o celosvětové ochraně 

životního prostředí. Papež vypočítává řadu konferencí, které od roku 1972 (Rio 

de Janeiro) proběhly a jejich naplňování se příliš nedaří. Protože „mezinárodní 

vyjednávání se nemohou výrazně posunout kupředu kvůli postoji těch zemí, které 

upřednostňují své národní zájmy před globálním společným dobrem“. Další 

problém představují strategie ke snížení emisí skleníkových plynů. Ty nečiní 
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rozdíl mezi zeměmi chudými a bohatými. Přitom „země, které profitovaly 

z pokročilé industrializace za cenu enormních emisí skleníkových plynů, mají 

větší odpovědnost přispět na řešení problémů, které způsobily“. (Tam patří i ČR, 

protože naše území bylo po celou dobu průmyslové revoluce na předním místě.) 

Papež upozorňuje na nedořešený systém kontroly oceánů, protože mezinárodní 

vody nepatří pod správu žádného státu. Výsledkem je množství odpadu v mořích 

a přetěžovaný rybolov a do budoucna se přidá i těžba nerostů. Jako se nedaří 

řešit globální ochranu životního prostředí, zejména oteplování, nedaří se 

vymýcení chudoby. V minulosti národní státy byly vystavěny tak, aby řídily 

vnitrostátní záležitosti. Dnes je svět propojen, ale chybí celosvětová politická 

autorita. Řízení se uchopily finanční skupiny a ekonomika, a ty sledují spíše své 

zájmy než obecné dobro. Zřízení celosvětové politické autority by se neobešlo 

bez represivních složek. A to je dvojsečné: byla by schopna potlačit lokální 

konflikty, což je dobře, ale zároveň by se mohlo stát, že takové světové vlády by 

se mohla zmocnit nějaká skupina a zavést světovou totalitu.  Bezpečnější cestou 

je diplomatické úsilí, uzavírání mezinárodních smluv, vytváření celků jako je 

Evropská unie, jednání, konference, atd.  

II. Dialogem k nové národní a lokální politice 

V této části papež vyzývá politiky, aby dokázali vidět dál do budoucnosti, než 

jsou volební období. „Krátkozrakost při uplatňování moci brání tomu, aby se 

součástí veřejné agendy stala prozíravá politika ochrany životního prostředí“. 

Vyzývá ale také obyvatelstvo, aby utvářelo tlak na politiky. „Společnost musí 

prostřednictvím nevládních organizací a občanských sdružení nutit vlády, aby 

tvořily přísnější normy, postupy a kontroly“. Hodně se toho dá udělat na obcích. 

Papež zmiňuje hospodaření s odpady, ochranu živočišných a rostlinných druhů, 

podporu zemědělství. Pro politiky jsou dlouhodobá rozhodnutí problematická, 

protože taková rozhodnutí občan nedocení a z politiky jej vytlačí. „Bude-li mít 

naopak odvahu výše uvedenou odpovědnost přijmout, bude moci znovu zakusit 

důstojnost, kterou mu jako člověku dal Bůh, a zanechá po sobě v dějinách 

svědectví velkolepé odpovědnosti“.  

III. Dialog a transparentnost v rozhodovacích procesech 

Vyhodnocení vlivů na životní prostředí bývá často zatíženo korupcí. Aby byl 

projekt přijat a podpořen, některé důsledky na životní prostředí se zkreslí nebo 

neuvedou. Papež požaduje, aby se do debaty mohli zapojit místní obyvatelé, 

„kteří si kladou otázky, co chtějí pro sebe a pro své děti, a mohou brát v úvahu 

cíle, které přesahují okamžitý ekonomický zájem“. A zdůrazňuje: „Ve vědeckých 

a politických diskuzích je potřebná upřímnost a pravda. Nestačí se omezovat 

pouze na to, co je nebo není dovoleno legislativou“. Čl. 186 zdůrazňuje princip 
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předběžné opatrnosti: „Pokud objektivní informace naznačují hrozbu vážných a 

nezvratných škod, i kdyby neexistoval neoddiskutovatelný důkaz, musí být 

jakýkoliv projekt zastaven nebo modifikován“. Církev zve k čestné a 

transparentní debatě, aby dílčí zájmy nebo ideologie neškodily společnému 

dobru. 

IV. Politika a ekonomika v dialogu za lidskou plnost. 

„Politika se nesmí podřizovat ekonomice a ekonomika se nesmí podřizovat 

diktátu a výkonnostnímu paradigmatu technokracie“. Papež připomíná, že při 

krizi 2007 byly zachráněny banky z peněz nevinných lidí, ale nezměnila se 

pravidla hospodaření bank, která krizi způsobila. Když papež žádá zpomalení 

tempa výroby a spotřeby, nabízí přemýšlení o jiném způsobu pokroku a rozvoje. 

„Jde o to, aby se otevřela cesta různým příležitostem, které nepředstavují 

zastavení lidské kreativity a lidského snu o pokroku, ale spíše usměrňují tuto 

energii novým způsobem“. „Aby povstaly nové formy pokroku, potřebujeme 

změnit model globálního rozvoje“. Technologický a ekonomický rozvoj, který 

nezanechává lepší svět a opravdovou vyšší kvalitu života, nemůže být 

považován za pokrok. „Princip maximalizace zisku, který má sklon izolovat se 

od jakéhokoli jiného uvažování, je zásadním překroucením ekonomiky“. 

V článcích 196 – 198 papež definuje požadavky na politiku. Je to jeho učebnice 

politiky. Politik, který se hlásí ke křesťanství, by je měl brát vážně. Encyklika 

není román, ale má pro věřící velkou závaznost.  

V. Světová náboženství v dialogu s vědami 

Etické principy nacházíme v různých formách vyjádřené v různých 

náboženstvích. Technické řešení, pokud lidstvo ztratí směr a zapomene na 

ušlechtilé důvody“, nevyřeší závažné problémy lidstva. Papež se omlouvá za 

chyby minulosti, za které může církev, jako bylo omlouvání despotických 

vládců nad stvořením, války a násilí. Vedle dialogu s vědou žádá papež dialog 

s různými ekologickými hnutími, „abychom mysleli na společné dobro a kráčeli 

po cestě dialogu.  

Laudato si, kapitola šestá: Ekologická výchova a spiritualita 

„Mnoho věcí musí změnit své směrování, ale především se potřebuje změnit 

samo lidstvo. Chybí mu vědomí společného původu, vzájemné sounáležitosti a 

společně sdílené budoucnosti“. (čl. 202) 

I. Zaměřit se na jiný styl života 

„Jestliže trh tíhne k vytváření nutkavého konzumistického mechanismu 

zajišťujícímu odbyt svým produktům, jsou lidé strháváni do víru zbytečného 
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nakupování a utrácení“. Tento přístup namlouvá lidem, že jsou svobodní, když 

mohou konzumovat. Ve skutečnosti jsou svobodní ti, kdo na tom vydělávají. 

Z každého prodaného výrobku mají svůj zisk. „Čím více se vyprazdňuje srdce 

člověka, tím více potřebuje kupovat, vlastnit a konzumovat věci“. Protože 

posedlost konzumem si mohou ve společnosti užívat jen více bohatí, vyvolává to 

závist chudších a následně násilí. Papež však věří, že není všechno ztraceno a že 

člověk se může znovu rozhodnout pro dobro a obnovit se. Proto žádá každou 

osobu tohoto světa, aby se otevřela dobru, pravdě a kráse a schopnosti reagovat, 

které Bůh vzbuzuje v našich srdcích. Článek 206 ocituji celý: „Změna životního 

stylu by mohla vyvinout zdravý tlak na ty, kdo mají politickou, ekonomickou a 

sociální moc. K tomu dochází, když jsou hnutí spotřebitelů schopna docílit toho, 

že se jisté produkty přestanou kupovat. Tímto způsobem efektivně ovlivňují 

jednání podniků a nutí je k tomu, aby braly v úvahu environmentální dopad a 

způsob výroby. Je skutečností, že když má způsob jednání spotřebitelů dopad na 

zisk, jsou podniky nuceny produkovat jiným způsobem. To nám připomíná 

společenská odpovědnost spotřebitelů. Nakupování je vždy mravní, nejen 

ekonomický úkon. Proto se dnes téma zhoršování životního prostředí týká 

jednání každého z nás“.  

II. Vychovávat ke smlouvě mezi lidstvem a životním prostředím  

„Vědomí závažnosti kulturní a ekologické krize se musí projevovat novými 

návyky. Mnozí vědí, že současný pokrok a prosté hromadění statků a potěšení 

nedokážou naplnit lidské srdcem smyslem a radostí, avšak necítí se schopni zříci 

se toho, co jim trh nabízí“. Papež oceňuje, že v bohatých zemích se objevují 

mladí lidé s ekologickou citlivostí a bojují za ochranu životního prostředí a že 

environmentální výchova rozšířila své cíle a od vědeckých informacích o 

rizicích zahrnuje i kritiku „mýtů“ vedoucích k ničení životního prostředí jako je 

idea neomezeného růstu. V osobní rovině je ušlechtilé si osvojovat úkol ochrany 

stvoření v drobných každodenních úkonech, jako „přiobléknout se místo toho, 

abych zapnul topení“, „omezování použití plastových či papírových materiálů, 

omezení spotřeba vody, třídění odpadu, vaření pouze takového množství pokrmů, 

které se stačí spotřebovat, ochrana živých tvorů, využívání veřejné dopravy nebo 

sdílení stejného vozidla s vícero cestujícími, sázení stromů, zhášení zbytečného 

osvětlení, atd.“. Papež zdůrazňuje ústřední význam rodiny, protože „v rodině se 

formují první návyky lásky a péče o život, jako je např. správné používání věcí, 

pořádek a čistota, respektování místního ekosystému a ochrana všech tvorů. 

V rodině se učíme bez panovačnosti prosit o dovolení, říkat děkuji jako výraz 

upřímného uznání přijatých věcí, ovládat agresivitu nebo chtivost a prosit o 

odpuštění, když se dopustíme něčeho špatného“. A dovnitř církve papež říká: 

„Doufám též, že se v našich seminářích a v řeholních formačních domech 
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vychovává k odpovědné střídmosti, k vděčnému nazírání na svět a k pečlivému 

zacházení se zranitelností chudých a se životním prostředím“.  

III. Ekologická konverze 

„Chci křesťanům nabídnout několik linií ekologické spirituality, které se rodí 

z přesvědčení naší víry, protože to, čemu nás učí evangelium, má důsledky pro 

náš způsob uvažování, vnímání a prožívání“. „Musíme uznat, že my křesťané 

jsme ne vždy využili a zúročili bohatství, které dal Bůh církvi.  Její spiritualita 

není oddělená od těla ani od přirozenosti nebo od skutečností tohoto světa, ale 

spíš žije spolu s nimi a v nich, ve společenství s tím, co nás obklopuje“. 

„Musíme též přiznat, že někteří křesťané, kteří se horlivě věnují modlitbě, se 

často pod záminkou realismu a pragmatičnosti vysmívají starostem o životní 

prostředí“. „Povolání střežit Boží dílo je podstatnou součástí ctnostného života. 

Nepředstavuje něco volitelného ani nějaký druhotný aspekt křesťanského 

života“. K řešení dnešní složité situace nestačí, když každý z nás bude lepší a 

bude individuálně dodržovat zásady ochrany životního prostředí. Musí se změnit 

celý přístup společnosti – od představ, cílů až po zákonodárství. K ekologické 

konverzi papež vyzývá předně věřící, protože ti by měli uznávat, že svět je 

darem a že se všemi ostatními bytostmi vesmíru tvoříme úžasné univerzální 

společenství. „Každé stvoření odráží něco Božího a sděluje nám jisté poselství“. 

„Kristus na sebe přijal tento hmotný svět a nyní jako vzkříšený přebývá v nitru 

každé bytosti, objímá ji svou láskou a prostupuje svým světlem“. Papež se ptá: 

„Když v evangeliu čteme, že Ježíš mluví o ptácích a říká „ani jediný z nich není 

u Boha zapomenut“ (Lk 12,6), budeme schopni nakládat s nimi špatně a 

ubližovat jim?“ 

IV. Radost a pokoj 

Křesťanská spiritualita nabízí jiný způsob chápání kvality života než je běžné, 

„takže člověk se dovede hluboce radovat, aniž by byl posedlý spotřebou“. 

Pokojná přítomnost v každé situaci umožňuje křesťanovi radovat se z mála, 

zastavit se, děkovat. Střídmost prožívaná svobodně a uvědoměle je osvobozující 

…ti, kdo přestali stále něco shánět a hledat vždy to, co nemají, a naopak 

zakoušejí, co znamená oceňovat každou osobu a každou věc, zvykají si na 

jednodušší věci a umí se z nich radovat“. „Je možné potřebovat málo a žít 

mnoho, vždyť právě tehdy, když dovedeme poskytovat prostor jiným potěšením, 

nalézáme uspokojení v bratrských setkáních, ve službě, v uplatňování svých 

vlastních charismat, v hudbě a v umění, v kontaktu s přírodou, v modlitbě“. 

Papež připomíná modlitbu před a po jídle jako cennému zvyku a tak si 

připomněli svoji závislost na Bohu, byli vděční za dary stvoření, děkovali těm, 

kdo nám jídlo připravili a vzpomněli si na nejpotřebnější. 



24 
 

V. Občanská a politická láska 

„Musíme znovu pocítit, že se vzájemně potřebujeme, že neseme odpovědnost 

jedni za druhé a za svět, že se vyplatí být dobrými a čestnými. Již příliš dlouho 

jsme žili v mravním úpadku, posmívali jsme se etice, dobrotě, víře, čestnosti. 

Nastala chvíle, abychom uznali, že tato veselá povrchnost nám nebyla k ničemu. 

Taková destrukce veškerých základů společenského života nás nakonec přivede 

k tomu, že budeme jeden proti druhému hájit své vlastní zájmy, povede k novým 

formám násilí a krutosti a zabrání rozvoji opravdové kultury péče o životní 

prostředí“. (čl. 229) Občanská a politická láska usiluje o budování lepšího světa. 

(Je to pro nás trochu nezvyklé použití slova láska.) Papež vysvětluje: „Láska ke 

společnosti a nasazení pro společné dobro jsou výsadní formou nezištné lásky, 

která zahrnuje nejen vztahy mezi jednotlivci, ale také makrovztahy (společenské, 

ekonomické, politické)“. „Sociální láska je klíčem k autentickému rozvoji. Má-li 

být společnost lidštější, více hodná člověka, je třeba ve společenském životě 

oživit uplatňování lásky, a to na politické, ekonomické i kulturní rovině“. 

„Vnímá-li někdo Boží povolání k tomu, aby společně s druhými zasahoval do 

těchto sociálních dynamismů, musí pamatovat, že je to součástí jeho spirituality, 

že je to projev milosrdné lásky a že tímto způsobem dozrává a posvěcuje se“. 

Poslední článek tohoto oddílu říká, že ne všichni jsou povoláni k tomu, aby 

přímo pracovali v politice, ale každý má možnost se zapojit do starosti o přírodu 

nebo o zkrášlování města v rámci různých společenských aktivit. 

VI. Svátostná znamení a sváteční odpočinek 

Papež učí, že nemáme jen přecházet od vnějšího světa k našemu vnitřnímu, to je 

za objevem Božího působení v duši, nýbrž také setkávat se s Bohem ve všech 

věcech. „Svátosti představují privilegovaný způsob, jak je příroda přijata 

Bohem a proměněna na prostředek nadpřirozeného života. Skrze bohoslužbu 

jsme zváni objímat svět na jiné úrovni. Voda, olej, oheň a barvy jsou přijaty 

s veškerou svou symbolickou silou a začleňují se do chvály“. Svatý Jan Pavel II. 

napsal: „Křesťanství neodmítá hmotu, tělesnost; naopak plně zdůrazňuje její 

hodnotu v liturgických úkonech, v nichž lidské tělo projevuje svou vnitřní 

přirozenost chrámu Ducha a sjednocuje se s Pánem Ježíšem, jenž se stal tělem 

pro spásu světa“. Papež František dále píše: „V eucharistii dochází stvoření 

svého největšího povýšení“. „Eucharistie sjednocuje nebe a zemi, objímá a 

prostupuje všechno stvoření. Svět, který vyšel z Božích rukou, se vrací k němu 

v radostném a plném klanění“. „Zvláštní význam má účast na nedělní 

eucharistii. Neděle se – podobně jako židovský sabat – představuje jako den 

uzdravení vztahů lidské bytosti s Bohem, se sebou, s druhými a se světem“. 
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„Křesťanská spiritualita tímto způsobem zahrnuje hodnotu odpočinku a 

slavení“.  

VII. Trojice a vztahy mezi tvory 

(Tuto část považuji za vyvrcholení encykliky) 

Článek 238: „Otec je prvotním zdrojem všeho, láskyplným a sjednocujícím 

základem toho, co existuje. Syn, jenž ho odráží a skrze něhož bylo všechno 

stvořeno, se spojil s touto zemí, když se vtělil v lůně Marie. Duch, nekonečné 

pouto lásky, je vnitřně přítomen v srdci univerza, kde vnuká a vzbuzuje nové 

cesty. Svět byl stvořen třemi Osobami jakožto jediným božským principem, ale 

každá z Osob realizuje toto společné dílo podle své vlastní osobní identity. Proto 

když s údivem kontemplujeme vesmír v jeho velikosti a nádheře, musíme chválit 

celou Trojici“. „Víra v jediného Boha, jenž je trojiční společenstvím vede 

křesťany k vědomí, že veškerá skutečnost v sobě nese specifický trojiční otisk“. 

Svatý Bonaventura, františkán 13. století, nás učí, že každé stvoření v sobě nese 

typickou trojiční strukturu a tak nám předkládá výzvu, abychom se snažili 

rozumět skutečnosti v trojičním světle“. Článek 240: „Božské osoby, to jsou 

trvající vztahy, a svět, stvořený podle božského vzoru, je pletivem vztahů. 

Stvoření směřují k Bohu a zároveň je každé živé bytosti vlastní tíhnout k jiné 

věci, takže v lůně vesmíru můžeme nalézat nesčetné neustálé vztahy, které se 

tajemně proplétají. To nás vybízí nejen k tomu, abychom obdivovali nejrůznější 

vazby, které mezi tvory existují, ale vede nás to také k tomu, abychom objevovali 

klíč k našemu vlastnímu uskutečnění. Lidská osoba totiž roste, dozrává a 

posvěcuje se tím víc, čím více vstupuje do vztahu, když vychází ze sebe samé, aby 

žila ve společenství s Bohem, s druhými a se všemi tvory. Tak ve své vlastní 

existenci uskutečňuje ten trojiční dynamismus, který jí už od jejího stvoření vtiskl 

Bůh. Všechno je propojené, a to nás zve k tomu, abychom rozvíjeli spiritualitu 

globální solidarity, která pramení z trojičního tajemství“.  

VIII. Královna veškerého stvoření 

„Maria, Matka, která pečovala o Ježíše, se nyní s mateřskou láskou a bolestí 

stará o tento zraněný svět. S probodeným srdcem oplakávala Ježíšovu smrt a 

nyní soucítí s utrpením ubohých stvoření tohoto světa, která křižuje a hubí lidská 

moc“. „Proto ji můžeme prosit, aby nám pomáhala hledět na tento svět 

moudřejším pohledem“.  

IX. Z druhé strany Slunce 

Článek 243: „Na konci se tváří v tvář setkáme s nekonečnou Boží krásou (srov. 

1 Kor 13,12) a budeme moci s radostným údivem číst tajemství veškerenstva, 

které bude mít spolu s námi účast na plnosti bez konce. Ano, putujeme k věčné 
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sobotě, k novému Jeruzalému, ke společnému nebeskému domovu. Ježíš nám 

říká: „Hle – všechno tvořím nové!“ (Zj 21,5) Věčný život bude sdíleným úžasem, 

kde každý tvor, zářivě proměněn, zaujme své místo a bude mít co nabídnout 

chudým, kteří budou definitivně osvobozeni“.  

V závěru encykliky najdeme dvě modlitby. Jedna je pro všechny, kteří věří 

v jednoho Boha, Stvořitele a druhá pro křesťany.  

Modlitba za naši Zemi 

Všemohoucí Bože, přítomný v celém vesmíru i v tom nejmenším ze svých 

tvorů, ty zahrnuješ svojí něhou všechno, co existuje, vlej nám sílu své lásky, 

abychom pečovali o život a krásu. Zaplav nás pokojem, abychom žili jako bratři 

a sestry a nikomu neškodili. Bože chudých, pomáhej nám vysvobozovat 

opuštěné a zapomenuté této země, kteří mají v tvých očích tak velkou hodnotu. 

Uzdrav náš život, abychom chránili svět a nedrancovali ho, abychom rozsévali 

krásu, a ne znečištění a zkázu. Dotkni se srdcí těch, kdo hledají pouze výhody na 

úkor chudých země. Nauč nás objevovat hodnotu každé věci, s úžasem 

kontemplovat a uznávat, že jsme na své cestě k tvému nekonečnému světlu 

hluboce sjednoceni se všemi tvory. Děkujeme ti, že jsi s námi po všechny dny. 

Prosíme tě, posiluj nás v naše úsilí o spravedlnost, lásku a mír. 

Modlitba křesťanů a celého stvoření 

Chválíme tě, Otče se všemi tvými tvory, 

kteří vyšli z tvojí mocné ruky. 

Jsou tvoji a plni tvé přítomnosti a něhy. 

Buď pochválen! 

Synu Boží, Ježíši, 

tebou byly stvořeny všechny věci. 

Přijal jsi podobu v Mariině mateřském lůně, 

stal ses součástí této země 

a díval ses na tento svět lidskýma očima. 

Nyní jsi živý v každém tvoru 

slávou svého vzkříšení. 

Buď pochválen! 

Duchu Svatý, jenž svým světlem 
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směruješ tento svět do Otcovy lásky 

a provázíš sténání stvoření, 

i ty žiješ v našich srdcích, 

abys nás vedl k dobru. 

Buď pochválen! 

Pane, Bože Trojjediný, 

úžasné společenství nekonečné lásky, 

nauč nás o tobě rozjímat 

v kráse veškerenstva, 

kde všechno mluví o tobě. 

Probuď naši chválu a naši vděčnost 

za každou bytost, kterou jsi stvořil. 

Daruj nám milost, abychom se cítili vnitřně spojeni 

se vším, co existuje. 

Bože lásky, ukaž nám naše místo na tomto světě, kde jsme nástroji tvé lásky 

vůči všem bytostem této země, protože ani jedna z nich není tebou zapomenuta. 

Osviť ty, kdo vládnou mocí a penězi, aby neupadali do hříchu lhostejnosti, 

milovali obecné dobro, podporovali slabé, a pečovali o svět, který obýváme. 

Chudí i země křičí: Pane ujmi se nás svojí mocí a svým světlem, chraň každý 

život a připravuj mu lepší budoucnost, aby přišlo tvoje království spravedlnosti, 

pokoje, lásky a krásy.  

Buď pochválen! Amen. 
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